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Styrelsesmøde 15-05-2024 

 
Tilstede: Casper Schmedes, Charlotte Geneser, Carl Emil Lind 
Christensen, Christine Ravn Lund, Daniel Fisker Jensen, Elisabeth Knuth, 
Emilie Vindfeldt-Bottke, Helena Kuglberg Jepsen, Julie Lindmann, Lasse 
Gotfredsen, Lasse Haugaard Pedersen, Maria Ladegaard, Michala Lykke 
Nielsen, Nickolaj Oksen, Nicolas Ditlev Nilausen Fromsejer, Pippi Lester, 
Sarah Vestergaard 
 
Tilstede fra sekretariatet: Anne Sofie Wulff (punkt 3), Ida Skovbro 
Steenberg (punkt 3), Julian Lo Curlo (punkt 9), Laura Fabricius (punkt 5-7), 
Louise Juul Jensen, Signe Bo (punkt 3-8), Simon Meggers Matthiesen (punkt 
3), Sofie Kielstrup 
 
Afbud: Embla Bangsgaard Nielsen, Lucas Skræddergaard, Helene Højrup 
Clausen 
 
Dagsorden:  

1. Godkendelse af dagsorden 
2. Generelle orienteringer 
3. Opdatering af samværspolitik med whistleblowerordning 
4. Lettere adgang til foreningsfællesskaber  
5. Anden behandling af ungeguiden om inddragelse 
6. Drøftelse af Digital Alliance for Demokrati og Trivsel 
7. Nedsættelse af arbejdsgruppe til opdatering af holdningspapir om 

Digitalt demokrati 
8. Demokratianalysen 
9. EU-formandskabet 
10. Integrering af 2019 udtalelse i det gode ungdomsliv 
11. Holdningspapir om demokrati 
12. Proces for de Politiske Mål 
13. Rejsefortællinger 
14. Eventuelt 
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Referat 
 
1. Godkendelse af dagsorden 
Forkvinden bød velkommen til styrelsesmødet og der blev sunget Kære 
Linedanser. Dagsorden blev godkendt. 
 
Elisabeth Knuth blev valgt som tryghedsvært for mødet. 
 
2. Generelle orienteringer 
Forkvinden introducerede punktet, og åbnede for korte orienteringer. 
 
Forkvinden orienterede om, at hun siden sidst har: 

- Været til generalforsamling og konstituerende bestyrelsesmøde 
i CeFU, og blev valgt som næstforperson. 

- Deltaget i møder i Trivselskommissionen. 
- Deltaget i et interview om stemmeprocenten. 
- Deltaget ved Danske Handicaporganisationers 90-års 

fødselsdag. 
- Været forbi for at hilse på EU-ungdomsdelegaterne. 
- Været i Moldova med projektet ’Explore Moldova’. 
- Været til DUFs temaworkshops om trivsel i København og 

Aarhus. 
- Været til debat ved Globalt Fokus om Udenrigsministeriets 

Afrikaplan. 
- Været til møde med den kroatiske ambassadør. 
- Deltaget på Idrætsmødet, herunder afholdt oplæg og deltaget i 

debat. 
- Været til møde med Initiativgruppen bag topmødet om 

forandringskraft (Trygfonden). 
- Været til møde med Lisbeth Knudsen vedr. 

Demokratikommissionen. 
- Været til Roundtable møde ved Morten Dahlin om fritidsjob og 

været til møde med Tobias Grotkjær fra Moderaterne. 
- Deltaget ved en ungedebat under Nordisk-Afrikansk 

Udenrigsministermøde. 
- Deltaget ved DIFs årsmøde. 
- Deltaget ved KL’s kultur- og fritidstopmøde i Esbjerg. 
- Deltaget ved Krogerups repræsentantskabsmøde.  
- Været til lancering af Demokratianalysen 2024. 
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- Været til Evalueringsmøde i CIP-Fondens youth advisory board. 
- Været til rundvisning på Christiansborg for ukrainske unge af 

Gunvor Wibroe. 
- Været til møde med kulturminister Jakob Engel-Schmidt til en 

snak om rammevilkår. 
 
Derudover orienterede forkvinden om, at DUF har indgået en aftale med 
CapInn City, vedrørende overnatninger efter udvalgsmøder, for de 
udvalgsmedlemmer, der bor langt væk fra København. Dette gælder også 
styrelsesmedlemmerne.  
 
Desuden orienterede forkvinden om, at DUF kan indstille en kandidat til 
Bodil Koch prisen, og at styrelsesmedlemmerne meget gerne måtte tænke 
over et godt bud. Deadline d. 23. maj.  
 
Til sidst orienterede Forkvinden om, at forretningsudvalget har besluttet at 
ekskludere ungdomsrådet i Aserbajdsjan, NAYORA i 
ungdomsrådsnetværket. 
 
Andre orienteringer 

- Elisabeth orienterede om at hun om formiddagen havde deltaget 
et arrangement ifm. Ukraine Mrii, som var meget inspirerende.  

- Maria fortalte, at hun havde været til bestyrelsesmøde i DIPD, 
og at der var god stemning. 

- Maria havde holdt møde med deltagerne i DM i debat 2024, og 
det lover godt for årets turnering. Hun opfordrede til, at folk 
kom og så debatterne. 

- Lasse orienterede om, at han har haft første møde med 2030-
panelets sekretariat. Han ser frem til arbejdet i panelet. 

- Lasse har også deltaget i det første møde for følgegruppemøde i 
relation til temaet om elever med særlige støttebehov på 
erhvervsuddannelser for Trygfonden og VIVE projektet ’Ti 
skridt til børn og unges uddannelse’. 

- Lasse har deltaget i DFS’ årsmøde og DSU-kongressen.  
- Emilie og Nicolas orienterede om, at de har været i Grønland 

med Sjómaq-projektet. Det var en rigtig spændende tur.  
- Daniel har været til Friluftrådets årsmøde.  
- Nicolas fortalte, at han havde været til debat på Falkonergårdens 

gymnasium om fordomme mellem grønlandske unge og danske 
unge. 
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- Casper har deltaget i sidste styregruppemøde i NORD-projektet 
i marts.  

- Casper og Charlotte har været i Helsinki, og det fortæller de om 
til næste styrelsesmøde. 

 
3. Opdatering af samværspolitik med whistleblowerordning 
Forkvinden indledte punktet, afdelingschef for FUND Signe Bo deltog på 
dette punkt. 
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Der var en opfordring til at sikre, at politikken kommer godt ud 
og bliver set og brugt.  

- Der var en kort drøftelse af, hvorvidt der på s. 4 skulle fremgå 
navne på samværspolitisk udvalg ift., at det er dynamisk udvalg, 
som udpeges hvert andet år. Men da politikken bliver behandlet 
hvert år i styrelsen, fandtes det ikke problematisk.   

- Der blev spurgt ind til, om samværspolitikken var blevet bragt i 
anvendelse. Sekretariatet oplyste, at der ikke var nogen, der 
havde gjort brug af samværspolitikken endnu.  

 
Styrelsen vedtog justeringen af DUFs samværspolitik med en opfordring til 
at sikre, at så mange som muligt har kendskab til den. 
 
4. Lettere adgang til foreningsfællesskaber 
Forkvinden indledte punktet. Signe Bo deltog også ved punktet. Der blev 
under dette punkt ikke lagt op til fuldstændigt klare konklusioner, da 
meget af arbejdet forventes at være fondssamarbejder, og derfor er der 
behov for, at sekretariatet kan tilpasse materialet ud fra styrelsens generelle 
retning. 
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Der var en drøftelse ift. vigtigheden af at sikre et godt 
generationsskifte i de lokale foreninger. I den forbindelse blev det 
nævnt, at det er vigtigt, at der sker en god branding af foreningerne 
og foreningslivet ift. at skabe flere frivillige. 

- Der var et ønske om, at indsatsen blev fokuseret på et nationalt 
niveau. Hvor der var fokus på de hindrende strukturer. Fx 
manglende busruter, tilgængeligheden til foreningernes 
arrangementer, økonomiske barrerier, overgange fx ifm. flygtninge, 
som skal inkluderes i foreningslivet mv. 
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- Der skal fokus på det kommunale samarbejde. Særligt var der et 
ønske om et bredt kommunesamarbejde, hvor der var fokus på 
udbredelsen af fritidspasordningen.  

- Dertil var der også en bemærkning om, at kommunerne kunne være 
bedre til at understøtte lokale foreningsfællesskaber. Det afledte en 
kort drøftelse ift., om retningslinjer i kommunerne skulle ensrettes, 
hvilket der umiddelbart ikke var stemning for, da der var frygt for, 
at det ville skabe et meget rigidt system. 

- Der var et ønske om fokus på det socioøkonomiske aspekt i 
indsatsen.  

- Da strategipunktet forventelig skal helt/delvist finansieres af fonde, 
var der en bemærkning ift. at være opmærksom på, at mange fonde 
er meget glade for nye foreninger, men ikke ”gamle” 
lokalforeninger.  

 
Styrelsen drøftede retningen for, og afgrænsning af, strategipunktet.  
 
5. Anden behandling af ungeguiden om inddragelse 
Forkvinden indledte punktet, og introducerede politisk specialkonsulent 
Anne Sofie Wulff, udviklings- og analysekonsulent Simon Meggers 
Matthiesen og praktikant Josefine Nørskov Østerby. Derudover deltog 
Signe Bo også på punktet.  
 
Fra den overordnede drøftelse var hovedpointerne: 

- Stor ros til produktet fra flere i styrelsen. Det blev bemærket, at 
sekretariatet har ramt målgruppen, og at guiden er mulig at bruge 
til nye unge frivillige. Der var en fin balance ift. tips og tricks og 
konkrete værktøjer. Der var også en god balance ift. tonen. Der blev 
ikke talt ned til unge.  

- Det blev pointeret af flere, at guiden var meget lang og meget 
teksttung. Derfor var der en klar opfordring til at skære ned på 
teksten. 

 
Herefter var der debat af indsendte ændringsforslag samt af tekstnære 
bemærkninger.  

- Det blev pointeret fra ændringsforslagsstillerne, at sekretariatet 
havde mandat til at inkorporere ændringerne, sletninger og 
tilføjelserne, så det passede til helheden i guiden. 

- Det blev pointeret, at den gule boks på s. 6 havde en god pointe, 
men at den skulle formuleres, så den passede bedre til målgruppen.  
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- Det blev bemærket, at der nævnes ”skævt magtforhold”, hvilket 
umiddelbart virkede lidt malplaceret. Derfor var der et ønske om en 
omformulering, da indholdet i rådet var fint.  

- Der var en drøftelse af, om man i guiden kunne inkludere nogle råd 
og værktøjer ift. ungeinddragelse i ens egen sag i kommunen. 
Forkvinden svarede at det gik ud over scopet af denne guide, men 
der blev opfordret til at bringe det med ind i den kommende 
strategiproces. 

- Det blev bemærket, at der var forskellige formater på eksemplerne 
på s. 19 og 20. Derfor var der en opfordring til at være konsistent 
med formateringen.   

- Der var en generel opfordring til at nedbringe lixtallet i guiden, så 
den ikke blev for formel og skoleagtig. 

 
Debat om ændringsforslag 1:  

o Der var en drøftelse af, om det var muligt at skrive delen om 
’at hilse’ ind i det første afsnit i den kolonne. 

o Der var et ønske om, at afsnit 3 i den kolonne blev kortere. 
 
Debat om ændringsforslag 3:  

o Der var drøftelser om, hvordan afbud bedst foregår.  
o Det blev pointeret, at ændringsforslaget var lidt skævt 

formuleret ift. ”Det gode afbud”, da afbud ikke så udbredt et 
ord blandt målgruppen. 

 
Debat om ændringsforslag 6: 

o Der var en drøftelse ift., at ordet ’ung’ var lidt malplaceret i 
ændringsforslaget. Det var opbakning til at slette det ene 
ord.  

o Der var et ønske om at sekretariatet tilpassede formen i 
overskriften, så den passede til resten af guiden 

 
Debat om ændringsforslag 8:  

o Der var bred enighed om at der var en vigtighed i indholdet, 
men at det ikke passede ind i guiden. Dette led til en 
opfordring til at have det med i bonusmaterialet.  

 
Debat om ændringsforslag 9:  

o Der var en pointe ift., at værktøjet ikke henvendte sig til 
dem, der skulle inddrages og derfor var det malplaceret at 
have med i denne guide.  
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o Dog var der en anden pointe ift., at mange unge inddrager 
unge, og derfor er denne relevant at have med.  

 
Ændringsforslag 

Ændringsforslag 1 indsendt af DaBUF, FH Ungdom, DSU og 
Ungdomsringen:  
Side 6 
 
Nuværende: Et andet tip er at hilse på alle… smil fra de andre deltagere. 
 
Ændres til: Foreslås slettet  
 
Motivation: Overflødigt råd i en i forvejen lang pjece. 
Forslaget blev vedtaget. Dog med den tilføjelse, at delen om at sige hej skulle 
tilføjes i det først afsnit i den kolonne. 
Ændringsforslag 2 indsendt af DaBUF, FH Ungdom, DSU og 
Ungdomsringen:  
Side 6 
 
Nuværende: Prøv at tale højt for dig selv: hvad vil jeg sige? 
 
Ændres til: Husk at begrænse mængden af forslag og prioriter dine vigtigste 
inputs. Prøv at tale højt for dig selv: Hvad er det vigtigste, jeg vil sige? 
 
Motivation: En tilføjelse af, at begrænsning og prioritering er en vigtig del af 
forberedelsen. Ingen gider hører dine ’50 forslag til en bedre kommune’. 
Forslaget blev vedtaget  

 
Ændringsforslag 3 indsendt af DaBUF, FH Ungdom, DSU og 
Ungdomsringen:  
Side 7 
 
Nuværende: Du må gerne sige nej til at deltage (…) i din indsats 
 
Ændres til: bevar indflydelsen via ’det gode afbud’ 
 
Motivation: Det er et dårligt råd om ungeinddragelse, at man kan sige nej til at 
blive inddraget. Vi rådgiver om, hvordan man skaber indflydelse i ungdommen – 
ikke hvordan man siger nej til den. Derudover er det for meget ’føle-føle’. Derfor 
vil vi skifte fokus til, hvordan man kan bevare sin indflydelse, selvom man er 
forhindret i at deltage. 
Forslaget blev vedtaget  
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Ændringsforslag 4 indsendt af DaBUF, FH Ungdom, DSU og 
Ungdomsringen:  
Side 7 
 
Nuværende: hvis du af en eller (…) Med i dele af aktiviteten 
 
Ændres til: Alle kan blive forhindret i at deltage i et møde. Husk, at det er okay 
at melde fra – bare det gøres ordentligt. Du skal melde dit afbud i så god tid som 
muligt – også selvom du kun er forhindret i at deltage i dele af aktiviteten. Du 
kan med fordel sende dine inputs på skrift, hvis du er forhindret i at deltage 
 
Motivation: Samme som ovenstående. Vi behøver ikke rådgive om at sige fra for 
indflydelse. I stedet bør vi give råd om, hvordan man bedst melder fra. 
Forslaget blev vedtaget 

 
Ændringsforslag 5 indsendt af DaBUF, FH Ungdom, DSU og 
Ungdomsringen:  
Side 7 
 
Nuværende: ”Hvis du repræsenterer (…) du repræsenterer” 
 
Ændres til: Foreslås slettet 
 
Motivation: Overflødigt afsnit i en i forvejen lang pjece. I øvrigt må man 
forvente et vist sammenfald i holdninger for repræsentant og bagland, og derfor 
er ’adskille’ næppe det rette ord. 
 

 

 

Forslaget blev vedtaget. Samt med opbakning til at fjerne tolkningsrummet i den 
gule boks eller omformulere det. 

 
Ændringsforslag 6 indsendt af DaBUF, FH Ungdom, DSU og 
Ungdomsringen:  
Side 10 
 
Nuværende: Du må gerne bede om positiv særbehandling (…) lige muligheder 
 
Ændres til: Særlige hensyn til unge er en forudsætning for lige muligheder 
 
Motivation: ’særbehandling’ har nogle negative konnotationer. 
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Forslaget blev vedtaget, dog med den bemærkning at overskriften skulle ændres 
til byde form og unge slettes i ændring.  

 
Ændringsforslag 7 indsendt af DaBUF, FH Ungdom, DSU og 
Ungdomsringen:  
Side 26 
 
Nuværende: Har du en indre (…) for dig? 
 
Ændres til: Tips til mental forberedelse 
 
Motivation: Overskriften bliver lidt for ’selvhjælpsbog’-agtig. 
Forslaget blev vedtaget 

 
Ændringsforslag 8 indsendt af DaBUF, FH Ungdom, DSU og 
Ungdomsringen:  
Side 28 
 
Nuværende: Hele ”tag selv initiativ til vokseninddragelse” 
 
Ændres til: Foreslås slettet 
 
Motivation: Værktøj er rodet. Modellen gør et relativ simpel opskrift ekstrem 
kompliceret. 
Forslaget blev vedtaget, med den bemærkning, at det skulle sættes ind i noget 
bonus materiale på hjemmesiden. 

 

Ændringsforslag 9 indsendt af DaBUF, FH Ungdom, DSU og 
Ungdomsringen:  
Side 29 
 
Nuværende: Hele ”Do’s and Dont’s til aktører, der inddrager unge” 
 
Ændres til: Foreslås slettet 
 
Motivation: Der vil aldrig være en ung, som rent faktisk sender det der afsted. 
Lad os holde os til den guide vi senere vil lave. Så kan man altid sende den 
afsted, hvis det er. 
Forslaget blev ikke vedtaget. Man der var en opfordring til at overveje at bytte 
”sende” ud med et andet ord. 
 

 



 

 

 

Side 10 

Styrelsen vedtog udkastet til guiden om inddragelse med ovenstående 
kommentarer og vedtagede ændringsforslag.   
 
6. Drøftelse af Digital Alliance for Demokrati og Trivsel 
Forkvinden indledte punktet, og introducerede politisk konsulent Laura 
Fabricius. Signe Bo deltog ligeledes på punktet. 
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Der var stor ros til arbejdet.  
- Der var følgende forslag til partnere, som kunne overvejes: 

o Coding pirates. Da det er vigtigt, at vi ikke taler om unge, 
men med unge. Dertil blev det understreget, at det var 
vigtigt at inddrage medlemsorganisationerne.  

o Sex og Samfund, da de har arbejdet en del med digitale 
krænkelser 

o Center for digital pædagogik.  
o Det Kriminalpræventive Råd. 
o Eksperter skal hives ind, når det er relevant 
o Ift. at invitere forskerne/eksperter ind undervejs, blev der 

opfordret til at kigge på nogen, som skiller sig lidt ud fra 
mængden og tænker anderledes. Derudover blev Vincent 
Hendriks eksplicit nævnt. 

- Ift. at fjerne nogle af deltagerne blev følgende nævnt  
o Der var drøftelser ift. organisationer på listen, som kunne 

undværes eller som der tidligere har været dårligt oplevelser 
med ift. samarbejde.  

o Der var en opfordring til at kigge listen igennem ift., om der 
var nogen af aktørerne, som arbejdede med de samme 
specifikke områder – fx blev Forbrugerrådet Tænk og 
Mandag Morgen nævnt som eksempel. 

- Det blev pointeret, at det var vigtigt at være opmærksom på blind 
spots ift. valget af temaer, som den digitale alliance skulle arbejde 
med.  

- Der var stor opmærksomhed på vigtigheden af, at der bliver leveret 
nogle produkter løbende. Det var vigtigt, at arbejdet blev konkret og 
brugbart. 

 
Styrelsen drøftede og vedtog rammerne for en kommende digitale alliance.  
 
7. Nedsættelse af arbejdsgruppe til opdatering af holdningspapir om 

Digitalt Demokrati 
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Forkvinden indledte punktet, og Laura Fabricius var til stede under 
punktet. Forkvinden orienterede om, at man under drøftelserne på dette 
punkt kunne komme med pointer, som arbejdsgruppen ville tage med i 
arbejdet med opdateringen af holdningspapiret. Arbejdsgruppen blev 
nedsat efter drøftelsen.  
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Det blev ønsket, at der i opdateringen af papiret blev inkorporeret 
en pointe om, at vigtigheden af rettigheder og ytringsfrihed på 
digitale platforme. Det blev nævnt, at det i dag er svært at stille folk 
til ansvar for deres ytringer på digitale platforme. Dette kunne være 
nemmere, hvis man kunne verificeres med Mit-id el. lignende.  

- Det blev ønsket, at der kom en skarpere formuleringen omkring 
vanedannelse og DUFs holdning til at begrænse algoritmer, som 
skaber afhængighed. Et forslag var at skrive mere ind under linje 99.  

- Der var et ønske om at få vandmærket indhold, som er AI generet 
for at sikre, at brugere kunne skille indhold ad. Dertil var der også et 
ønske om, at folk skulle kunne stilles til ansvar, hvis der bliver AI 
generet noget, som ikke ulovligt eller falsk.  

- Der var et ønske om en tilføjelse om aldersverifikation på online 
platforme ift. beskyttelsen af børn.  

- Der var et ønske om at få tilføjet en pointe om, at stille tech-
giganterne til ansvar for deres agereren. På nuværende tidspunkt 
regulerer de sig selv, hvilket ikke er hensigtsmæssigt. 

- Der var et ønske om en nuancering af skærmtid. Ikke alt skærmtid 
er dårlig skærmtid, så hvordan agerer man i den distinktion? I den 
forbindelse var der også et ønske om at få en pointe ind om, at de 
forpligtende fællesskaber også er vigtige i en digital verden – både 
online, men også offline.  

- Der var drøftelser ift. at have opmærksom på gaming vs. gambling.  
 
Styrelsen godkendte processen for opdateringen af DUFs holdningspapir 
om digitalt demokrati, og nedsatte en arbejdsgruppe bestående af Pippi 
Lester, Nickolaj Oksen, Michala Lykke Nielsen, Lasse Haugaard Pedersen 
og Christine Ravn Lund 

 

8. Demokratianalysen 
Forkvinden indledte punktet, og gav ordet til Laura Fabricius, der 
introducerede Demokratianalysen 2024 samt dens vigtigste resultater.  
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 
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- Der var nogle indledende drøftelser ift. relevansen af at spørge ind 
til socioøkonomiske baggrunde såsom indkomst og forældres 
indkomst ift. den demokratiske selvtillid.  

- Der var spørgsmål til udseende og udformningen af kategorier.  
- Der var en bemærkning om, at når der spørges ind til politikere, så 

menes der ikke kun folketingspolitikere, men også kommunal- og 
regionsrådspolitikkere, som de unge er i kontakt med. 

- Der var drøftelse om den lave demokratiske selvtillid hos 
erhvervsskoleelever og mulige årsagsforklaringer.  

 
Styrelsen tog orienteringen om Demokratianalysen 2024 til efterretning og 
havde ovenstående kommentarer.  
 
9. EU-formandskabet 
Forkvinden indledte punktet. International konsulent Julian Lo Curlo 
deltog på punktet. 
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Der var drøftelser ift. punkt 3 i coveret om at styrke mulighederne 
for udveksling i EU på alle typer af uddannelser med fokus på 
erhvervsuddannelserne samt sikre et velfungerende elevdemokrati. I 
den forbindelse blev det af flere fremhævet, at det var vigtigt, at der 
var fokus på erhvervsuddannelse og elevgrupper, som på nuværende 
tidspunkt ikke benytter sig af udvekslingsmuligheder. Dertil blev 
det besluttet at flytte delen om elevdemokrati inder under punkt 2.  

- Der var drøftelser om, om der skulle være fokus på det digitale 
område og udfordringerne med demokratiet i visse østeuropæiske 
lande. Prioriteringen blev at have fokus på de tre temaer, der var 
oplistet i coveret. 

- Der var et ønske om at skrive demokratisk dannelse og demokratisk 
selvtillid lidt mere frem i nummer 2. 

 
Styrelsen vedtog følgende tre hovedprioriteter for DUFs 
interessevaretagelse op til, og under, Danmarks EU-formandskab 2025:  

• Danmark skal under sit formandskab gøre EU-ungdomsdialogen 
mere meningsfuld og give unge en reel medindflydelse. 

• Danmark skal sætte fokus på elevdemokrati, demokratisk selvtillid 
og demokratisk dannelse blandt unge i EU, samt foreningslivets 
betydning og grundlæggende rettigheder. 

• Danmark skal sætte fokus på at styrke mulighederne for udveksling 
i EU på alle typer af uddannelser, med et særligt fokus på 
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erhvervsuddannelserne og andre elevgrupper, som på nuværende 
tidspunkt deltager i mindre i udvekslingsprogrammer. 

 
 
10. Integrering af 2019 udtalelse i det gode ungdomsliv 
Forkvinden indledte punktet, og gav ordet til arbejdsgruppen som 
introducerede forslag til integreringen af udtalelsen fra 2019 i 
holdningspapiret ”Det gode ungdomsliv – i hele Danmark”.  
 
Forkvinden motiverede for forretningsudvalgets indstilling om at nedsætte 
en ny arbejdsgruppe, som – efter opfordring fra arbejdsgruppen – får til 
opgave at gennemskrive papiret. Dette var der opbakning til. 
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Der var en drøftelse angående tolkningen af den første bullet under 
det nye afsnit på side 3. Der var enighed om, at det skulle tolkes som 
et ønske om at have fokus på at nedbringe de større barrierer, der 
kan være for fx lærlinge, der selv skal betale for at få fri til at deltage 
på Demokratiets Dag, men at det ikke var et direkte ønske om at yde 
økonomisk støtte.  

 
Ændringsforslag 

Ændringsforslag 1 indsendt af FDF, DDS, KFUM-spejderne og De Grønne 
Pigespejdere:  
Side 2 
Linjenumre: 69-71 
 
Nuværende: Ligeledes er det en stor udfordring, at rigtig mange unge oplever, at 
mangel på praktikpladser begrænser deres muligheder for at tage uddannelse 
den uddannelse, de gerne vil have 
 
Ændres til: Ligeledes er det en stor udfordring, at rigtig mange unge på 
erhvervsuddannelser oplever, at mangel på praktikpladser begrænser deres 
muligheder for at tage uddannelse den uddannelse, de gerne vil have 
 
Motivation: Så vidt vi forstår, er det en udfordring der primært gælder for 
erhvervsskoleelever, hvorfor vi tænker det er fint at præcisere, da der jo fx er 
praktikgaranti på professionsuddannelser. 
Forslaget blev vedtaget 

 



 

 

 

Side 14 

Styrelsen vedtog enstemmigt arbejdsgruppens forslag til integreringen af 
delegeretmødeudtalelsen Ordentlige forhold for elever, lærlinge og studerende 
fra 2019 med tilføjelsen af ændringsforslaget.  
 
11. Holdningspapir om demokrati 
Forkvinden indledte punktet og introducerede arbejdsgruppens forslag til 
integreringen af delegeretmødeudtalelser fra før 2019, som omhandler 
demokrati. Der havde været tvivl om afstemningsformen, og derfor 
konkluderede forkvinden, at selve holdningspapiret skulle vedtages med 2/3 
deles flertal og ændringsforslag med simpelt flertal. Det var der opbakning 
til fra styrelsen. 
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Der var ifm. ændringsforslag 1 en kort drøftelse ift. fokus på det 
lokale ift. det nationale. 

- Der var ifm. ændringsforslag 2 en debat ift. tolkningen af 
omlægningen af partistøtten. Det blev pointeret, at der i forslaget 
ikke er lagt op til, at DUF skal have en holdning til, hvor meget der 
skal gives, men ungdommen skal tænkes ind i fordelingen af den. 

- Det blev i den forbindelse understreget, at det var vigtigt, at vi ikke 
har en holdning, som var mere til os selv for egen skyld.   

- Det blev også pointeret, at der er var potentiale for bedre 
finansiering af ungdomspartierne lokalt i lyset af aktiviteterne i regi 
af partierne lokalt, og partistøtten en god mulighed for at skabe 
ungdomsengagement i partierne. 

 
Ændringsforslag 

Ændringsforslag 1 indsendt af DaBUF, FH Ungdom, DSU og 
Ungdomsringen:  
Side 1 
Linjenumre 23-24 
 
Nuværende: Partierne bør styrke det interne foreningsdemokrati (...) og styrke 
det nære demokrati lokalt og regionalt 
 
Ændres til: Partierne bør styrke det interne medlemsdemokrati (...) og styrke det 
nære demokrati lokalt, regionalt og nationalt 
 
Motivation:  
Særligt på det nationale niveau er det en udfordring, at partiernes 
foreningsdemokrati ikke prioriteres mere. Mange steder lokalt fungere det fint, 
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om end det også kan mangle ressourcer og kapacitet til at åbne partier op for 
omverdenen flere steder lokalt”. 
Forslaget blev vedtaget 

 
Ændringsforslag 2 indsendt af DaBUF, FH Ungdom, DSU og 
Ungdomsringen:  
Side 1 
Linjenumre: 25 
 
Nuværende: Tilføjelse af ny bullet mellem nummer 1 og 2 
 
Ændres til: Partistøtten skal omlægges, så den i højere grad understøtter lokal 
og regional aktivitet og foreningsengagement i almindelighed og 
ungdomspolitisk engagement og aktivitet i særdeleshed 
 
Motivation: Dette forslag er lavet med henvisning til Demokratikommissionens 
analyse og anbefalinger til at styrke demokratiet i Danmark (DUFs 
demokratikommission - Dansk Ungdoms Fællesråd, s. 26). Der er dog arbejdet 
videre med forslaget mhp. at fokusere på ungdomspolitisk engagement og 
aktivitet (fremfor udelukkende ’voksenpartierne’). Det partipolitiske element i 
vores demokrati er uomgængeligt, men det ungdomspolitiske tjener en helt 
anden rolle, som betoner visioner, aktiviteter, inddragende politikudvikling, 
kompetenceudvikling på en helt anden måde. Der mangler dog tit finansiering 
til disse gode aktiviteter lokalt og regionalt. 
Forslaget blev vedtaget 

 
Ændringsforslag 1 til ændringsforslag 2 indsendt af: DSE, DSF og DGS 
Side 1 
Linjenumre: 25 
 
Nuværende: Tilføjelse af ny bullet mellem nummer 1 og 2 
 
Ændres til: Partistøtten skal omlægges, så den i højere grad understøtter lokal 
og regional aktivitet, foreningsengagement i almindelighed, ungdomspolitisk 
engagement og aktivitet i særdeleshed 
 
Motivation: Følgende er blot en sproglig ændring sådan at sætningen bliver 
mere læsenem. 
Forslaget blev vedtaget 

 
Ændringsforslag 3 indsendt af DaBUF, FH Ungdom, DSU og 
Ungdomsringen:  
Side 2 
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Linjenumre 34 
 
Nuværende: Det er vigtigt, at (...) forudgående dialog 
 
Ændres til: Det er vigtigt, at enhver politisk beslutning baserer sig på en 
forudgående dialog. Det er en forudsætning for sund dialog, at vi styrker 
åbenheden i politiske beslutningsprocesser 
 
Motivation:  
Forslaget blev vedtaget 

 
Styrelsen vedtog enstemmigt forslagene om integrering, således at de blev 
integreret i et nyt holdningspapir ”Demokrati” med ovenstående 
vedtagende ændringsforslag. 
 
12. Proces for de Politiske Mål 
Forkvinden indledte punktet, og introducerede den foreslåede proces og 
omfang for udviklingen af nye Politiske Mål 2024-2026. 
 
Styrelsen vedtog den beskrevne proces og omfang for udviklingen af nye 
Politiske Mål til delegeretmødets vedtagelse.  
 
13. Rejsefortællinger 
Julie og Lasse fortalte om deres tur til Bruxelles med det tværpolitiske 
netværk. 
 
Christine fortalte om sin Explore tur til Moldova 
 
14. Eventuelt 
 
Således opfattet,  
Sofie Kielstrup 


